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Napirendi javaslat  

 

1. A köznevelés területén alkalmazandó diszkriminációellenes intézkedésekről 
szóló törvényjavaslat (T/5445. szám)  
(Kormány - belügyminiszter)  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján)  
Nemzetiségi napirendi pont! 

2. Egyebek 
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Az ülés résztvevői  

A bizottság részéről  

Megjelent  

Elnököl: Alexov Lyubomir szerb nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke 
 
Kissné Köles Erika szlovén nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke 
Varga Szimeon bolgár nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke 
Giricz Vera ruszin nemzetiségi szószóló  
Grexa Liliána ukrán nemzetiségi szószóló  
Koranisz Laokratisz görög nemzetiségi szószóló  
Kreszta Traján román nemzetiségi szószóló  
Paulik Antal szlovák nemzetiségi szószóló  
Dr. Rónayné Slaba Ewa Maria lengyel nemzetiségi szószóló  
Szolga József horvát nemzetiségi szószóló 
 
 

Helyettesítési megbízást adott 

Ritter Imre német nemzetiségi képviselő, a bizottság elnöke Alexov 
Lyubomir szerb nemzetiségi szószólónak, a bizottság alelnökének  
 
 

A bizottság titkársága részéről  

Schweighoffer Anita bizottsági munkatárs  
 
 

Meghívottak 

Hozzászóló 

Dr. Balatoni Katalin helyettes államtitkár (Belügyminisztérium)  
 
 

Megjelentek 

Dr. Madarász Hedvig főosztályvezető (Belügyminisztérium)  
Dr. Kiss Balázs osztályvezető (Alapvető Jogok Biztosának Hivatala) 
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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 01 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

ALEXOV LYUBOMIR szerb nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke, a 
továbbiakban ELNÖK: Poštovane Dame i Gospodo! S poštovanjem i zadovoljstvom Vas 
pozdravljam na današnjoj sednici Odbora za narodnosti u Mađarskoj 

Fölolvastam, pedig szerb nyelvű a köszöntés - teljesen véletlenül - a mai nap. 
(Derültség. - Koranisz Laokratisz: A szomszéd nem értette meg, azért…) A 
horvátoknak feliratozzuk. 

A szerb nyelvű köszöntő után engedjék meg, hogy magyar nyelven is üdvözöljem 
önöket. Jó napot kívánok, hölgyeim és uraim. A Magyarországi Nemzetiségek 
Bizottsága ülését megnyitom. 

Köszöntöm a megjelent szószólókat, munkatársakat - az országos nemzetiségi 
önkormányzatok elnökeit kellett volna, de nincsenek itt -, a meghívottakat és a 
megjelent érdeklődőket. Külön köszöntöm dr. Balatoni Katalin helyettes államtitkár 
asszonyt; megjegyzésként elmondom a bizottság többi tagjának, hogy a helyettes 
államtitkár asszonynak ez az első parlamenti szereplése, és nekünk nagy örömünkre 
szolgál, hogy ez éppen a Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága előtt zajlik, mert 
valamennyire neki is vannak nemzetiségi kötődései. 

Továbbá köszöntöm dr. Madarász Hedvig főosztályvezető asszonyt a 
Belügyminisztériumból és dr. Kiss Balázs urat, az Alapvető Jogok Biztosának 
Hivatalából. (Grexa Liliána belép a terembe, és helyet foglal.) 

A jelenléti ív alapján megállapítom, hogy a bizottság 11 szavazattal, 10 
jelenlévővel, 1 helyettesítéssel határozatképes. Az örmény kolléga nem jelezte a 
távolmaradását, úgyhogy lehet, hogy még ő is megérkezik.  

Annyit kell még bejelentenem, hogy mint látjátok, elnök úr nincs itt, tehát Ritter 
Imre német nemzetiségi képviselő helyettesítéssel bízta meg Alexov Lyubomir szerb 
nemzetiségi szószólót, így a 11 szavazatunk megvan, más helyettesítésről, mint 
említettem, nem tudunk. Így 11 szavazattal kezdjük meg a munkát.  

Most szavazunk a kiküldött napirendről. Más javaslat nem érkezett, úgyhogy az 
eredeti napirend elfogadása következik. Kérem, szavazzon, aki elfogadja a napirendet. 
(Szavazás.) Megállapítom, hogy 11 egyhangú igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül a napirendet elfogadtuk. 

A köznevelés területén alkalmazandó diszkriminációellenes 
intézkedésekről szóló T/5445. számú törvényjavaslat  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 

A napirendi pontunkban - ez már az első napirend - részletes vitát folytatunk le 
a köznevelés területén alkalmazandó diszkriminációellenes intézkedésekről szóló 
T/5445. számú törvényjavaslat egészére vonatkozóan, azaz az 1-4. § tekintetében.  

Ismételten köszöntöm az előterjesztő képviseletében helyettes államtitkár 
asszonyt, illetve főosztályvezető asszonyt, továbbá javaslom a bizottság tagjainak, hogy 
a részletes vitát két szakaszban folytassuk le. 

A részletes vita első szakaszában meg kell állapítanunk, hogy a törvényjavaslat 
megfelel-e a házszabályi rendelkezések 44. § (5) bekezdésének. Kérdezem az 
előterjesztő képviselőjét, hogy kíván-e állást foglalni a HHSZ 44. § (1) bekezdésében 
foglaltakkal kapcsolatban. (Jelzésre:) Megadnám a szót az előterjesztő képviselőjének.  
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Dr. Balatoni Katalin bevezetője 

DR. BALATONI KATALIN helyettes államtitkár (Belügyminisztérium): Tisztelt 
Szószóló Úr! Tisztelt Bizottság! Álláspontunk szerint a törvényjavaslat megfelel a 
határozati házszabály 44. § (1) bekezdésében foglaltaknak.  

 
ELNÖK: Köszönjük szépen. Kérdezem a bizottság tagjait, egyetértenek-e a 

javaslattal. Kérem, szavazzunk! (Szavazás.)  
Megállapítom, hogy a bizottság 11 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás 

nélkül megállapította, hogy a házszabályi rendelkezések 44. § (1) bekezdésének 
megfelel a törvényjavaslat. Ezzel a részletes vita első szakaszát lezárom.  

Most áttérünk a második szakaszra, amelyben állást foglalunk a képviselők által 
benyújtott módosító indítványokról, illetve dönthetünk saját módosító szándék 
benyújtásáról.  

Ehhez a törvényjavaslathoz egy képviselői módosító indítvány érkezett. A 
bizottság eddigi gyakorlatában a képviselői módosító javaslatokról nem foglalt állást. 
Javaslom, hogy most is ehhez a gyakorlathoz tartsuk magunkat, illetve van lehetőség 
saját módosító szándék benyújtására. 

Kérdezem a bizottság tagjait, hogy van-e ezzel kapcsolatban észrevétel vagy erre 
vonatkozó további javaslat. (Jelzésre:) Kissné Köles Erika, megadom a szó. 

Hozzászólások  

KISSNÉ KÖLES ERIKA szlovén nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke: 
Tisztelettel köszöntöm a mai bizottsági ülésen megjelent valamennyi szószólótársamat, 
munkatársainkat, és külön tisztelettel köszöntöm dr. Balatoni Katalin helyettes 
államtitkár asszonyt, illetve dr. Madarász Hedvig főosztályvezető asszonyt.  

A törvényjavaslat általános vitájában a plenáris ülésen én magam szólaltam fel 
a bizottság nevében. Alapvetően volt egy olyan elképzelésünk, hogy a nemzetiségi 
önkormányzatok által fenntartott intézményeket esetleg ez a törvényjavaslat 
hátrányosan érinti, éppen ezért volt egy olyan elképzelésünk, hogy kérjük, hogy a 
törvény hatálya ne terjedjen ki a nemzetiségi önkormányzatok által fenntartott 
intézményekre. 

Időközben azonban történtek számítások, és a jelek szerint a magyarországi 
nemzetiségi önkormányzatok által fenntartott intézmények hátrányos helyzete eleve 
kizárt, mert nincsenek olyan helyzetben, ami esetleg nehezítené a törvényjavaslat 
elfogadását követően a működésüket. 

Egészen konkrétan, amitől mi kvázi megijedtünk, az a 10 százalékos elvonás. Ha 
bizonyos százalékpontoknak nem felelnek meg az intézmények, ezt elég behatóan 
körbejárták, úgyhogy én magam is azt kértem, hogy egyrészt módosító indítvánnyal ne 
éljünk, másrészt meg önmagában a törvényjavaslat is úgy fogalmazott, hogy a 
hatálybalépést egy külön törvény fogja szabályozni, tehát eleve okafogyott lett volna 
annak a kérése, hogy adott esetben mi a kivételt képező közösség lehessünk. 

Igen, a törvényjavaslat egyértelműen az általános iskolákra vonatkozik, 
természetesen, mert, hogy azt is megállapítottuk már az első tárgyalás során, hogy 
nincsenek nevesítve a fenntartók, tehát a nemzetiségi önkormányzatok által 
fenntartott intézményekre is vonatkozik ez a törvényjavaslat.  

Én bízom benne, hogy tényleg az fog megvalósulni, hogy a nemzetiségi 
önkormányzatok által fenntartott intézményekre nem lesz negatív hatással a 
törvényjavaslat elfogadása. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, szószóló asszony. Kíván-e valaki hozzászólni? 

(Jelzésre:) Paulik Antal szlovák szószóló úr! 
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PAULIK ANTAL szlovák nemzetiségi szószóló: Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelettel köszöntöm én is a bizottság tagjait, a minisztérium képviselőit. Ahogy a 
legutóbbi ülésünkön is felvetettem, a nemzetiségi intézmények szempontjából is 
vizsgálni kell ezt a törvényi előterjesztést. 

Itt elhangzott, hogy a nemzetiségi önkormányzatok által fenntartott 
intézményekben nem okoz gondot, de mint tudjuk, a nemzetiségi törvény alapján ad 
1., nemzetiségi intézmény nem csupán az, amelyet nemzetiségi önkormányzat tart 
fenn, hanem mindaz, amely 70 százalékban nemzetiségi programokban részt vevő 
gyerekeket nevel, oktat. 

A másik dolog, hogy nemzetiségi intézményekbe nem nemzetiséghez tartozó 
tanulót vagy gyereket, jelentkezőt akkor lehet felvenni, ha marad hely azt követően, 
hogy a nemzetiségi tanulókat felvették. Így azért előállhat az a helyzet, hogy 10 
százaléknyi vagy iksz százaléknyi hátrányos helyzetű gyerek nem lesz ezekben az 
intézményekben.  

Hangsúlyozom, nem csupán az országos önkormányzatok, illetve a nemzetiségi 
önkormányzat által fenntartott intézményekre gondolok, hiszen intézményeink 
többsége kistelepüléseken működik, ahol adott a lakosság összetétele. Egyáltalán nem 
biztos, hogy minden kistelepülésen túlnyomórészt hátrányos helyzetű, különböző 
okokból hátrányos helyzetű tanulók élnek. 

Éppen ezért továbbra is ragaszkodnék ahhoz, hogy ezt vizsgáljuk azért 
komolyabban, tehát hogy adott esetben akár módosítással is kellene élnünk abban a 
tekintetben, hogy a nemzetiségi intézmények sorsa továbbra is megnyugtató módon 
rendeződjék, nehogy aztán az legyen tényleg - mert a kisiskoláknál, ahogy legutóbb is 
jeleztem - 10 százaléknyi elvonás akár a bedőlését is jelentheti, kistelepülés, kisiskola, 
kislétszámú gyerek. Tehát nem egyszerű fenntartási környezetben működnek ezek az 
intézmények. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Kíván-e még valaki hozzászólni? (Jelzésre:) Újra 

Kissné Köles Erika szlovén szószóló! 
 
KISSNÉ KÖLES ERIKA szlovén nemzetiségi szószóló, a bizottság alelnöke: 

Köszönöm, a szót, és elnézést, hogy még egyszer szót kértem. 
A kistelepülések intézményei az én értelmezésem szerint ennek a 

törvényjavaslatnak a hatálya alá nem tartoznak, ugyanis egy településen általában egy 
iskola van. Tehát nem lehet sem átirányítani, sem átszervezni, hiszen adott az iskola.  

Ennek a törvényjavaslatnak az én értelmezésem szerint - és kérem, hogy 
javítsanak ki, ha esetleg másképp értendő - azokra a településekre vonatkozik, ahol 
több köznevelési intézmény is működik, és egyáltalán van arra lehetőség, hogy adott 
esetben átszervezésre kerüljön sor. 

Tehát gyakorlatilag, ha igaz, akkor ez azokra városokra vonatkozik - mondjuk 
Budapest vonatkozásában kerületekre talán - ahol egynél több intézmény működik. És 
nyilván egy karakószörcsöki iskolában - bocsánat, hogy ezt mondom, az iskolában is 
mindig ezt mondtam, a gyerekek örökké mosolyogtak, pedig van ilyen település -, egy 
iskola van, akkor abba az iskolába föl kell venni nyilván a nemzetiségi tanulókat, de föl 
kell venni az összes többit, kvázi a nemzetiségi iskola érdekei sem sérülhetnek, illetve 
egyáltalán a tanulók elhelyezése, illetve felvétele pedig biztosított kell hogy legyen. 
Köszönöm szépen.  
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Határozathozatalok 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Van-e további hozzászólás? (Senki sem jelentkezik.) 
Amennyiben nincs, úgy megköszönöm a hozzászólásokat, és megállapítom, hogy a 
bizottság a képviselői módosító javaslatról nem foglalt állást, és a hozzászólások 
ellenére is további módosításra irányuló szándékot sem fogalmazott meg, ezért a 
bizottság részletes vitát lezáró módosító javaslatot nem nyújt be. 

Javaslom, hogy zárjuk le a részletes vita második szakaszát, együtt a részletes 
vitát. Kérem a bizottság tagjait, aki egyetért a vitalezárásról szóló javaslattal, most 
szavazzon! (Szavazás.)  

Megállapítom, hogy 11 egyhangú szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül 
elfogadtuk, a vita lezárásáról meghoztuk a döntést. 

Javaslom, hogy a részletes vitáról szóló jelentést fogadjuk el. Ennek megfelelően 
kérdezem a bizottságot, hogy elfogadja-e a részletes vitáról szóló jelentést, valamint 
felhatalmazza-e az ülés levezető elnökét arra, hogy gondoskodjon a bizottság döntéseit 
összefoglaló dokumentumok benyújtásáról. Kérem, szavazzanak! (Szavazás.) 
Köszönöm.  

Megállapítom, hogy a bizottság 11 egybehangzó igennel, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül a részletes vitáról szóló jelentés elfogadásáról és annak 
benyújtásáról döntött. 

A bizottsági vélemény előadójának megválasztása következik vagy következne. 
Azt az információt kaptam, hogy mivel érdemi új javaslat nem fogalmazódott meg a 
mai nap során, ezért a részletes vitában nem állítunk előadót, illetve kérdezem, hogy 
van-e ezzel ellentétes vélemény; illetve valaki úgy gondolja-e, hogy mégis kellene 
állítanunk? (Senki sem jelentkezik.) 

Amennyiben nincs, akkor ezzel az első napirendi pontot lezárom. Köszönöm a 
helyettes államtitkár asszonynak, főosztályvezető asszonynak, hogy megtiszteltek a 
jelenlétükkel.  

További szép napot, jó munkát kívánok, főosztályvezető asszonynak pedig 
boldog névnapot! (Dr. Madarász Hedvig: Köszönöm szépen.)  

Egyebek 

A 2. napirendi pontunk az egyebek. Hivatalból nincs semmi bejelentenivalóm. 
Kérdezem, hogy az egyekben kíván-e valaki szólni. (Jelzésre:) Szolga József horvát 
szószóló! 

 
SZOLGA JÓZSEF horvát nemzetiségi szószóló: Köszönöm a szót, elnök úr. 

Üdvözlöm a bizottság tagjait, megjelent vendégeinket. Csak szeretném felvetni, hogy 
lassan befejezéshez fog érkezni az életpályamodell az iskoláinknál, és tudvalevők 
lesznek az új besorolások és egyebek.  

Tudjuk, hogy jelenleg az országosok által fenntartott intézményeknél 
költségvetési feszültségek vannak, és ki-ki lehet, hogy ki fogja húzni az évet vagy nem 
fogja kihúzni az évet, és tömködi a köznevelési lyukakat, ami kifejezetten állami feladat, 
és saját pénzeiből próbálja refinanszírozni, mert az oktatási tárca nem ad egy fillérrel 
sem többet.  

Jó lenne, ha a következő költségvetési évnek úgy tudnának nekimenni az 
országos önkormányzatok, amelyek köznevelési intézményt tartanak fenn, hogy ne 
olyan költségvetést fogadjanak el, mint ebben az éven, hogy majd az állam ezt 
kompenzálni fogja, és jó lenne, ha valami egységes álláspontra jutnánk.  

Semjén Zsolt a miniszterelnök-helyettesi találkozón, illetve meghallgatáson, 
addig…; mivel a normatívák megvannak, a költségvetési törvény elfogadásra került, 
mindegyik intézmény ki tudná számolni rövid időn belül egy bizonyos határidőig a 
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következő évi költségvetési számait, hogy tudjuk, hogy egyáltalán mit görgetünk 
magunk előtt. 

Javasolnám, hogy ezzel mindenképpen jó lenne foglalkozni vagy albizottsági 
szinten vagy máshogy, mert a következő év biztos, hogy kritikus lesz, ahogy az idei év 
is. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, szószóló úr. Van-e további hozzászólás? (Jelzésre:) 

Paulik Antal szlovák szószóló úr! 
 
PAULIK ANTAL szlovák nemzetiségi szószóló: Köszönöm. Nem akarom az időt 

húzni, de viszonylag rövid időnk van arra, hogy eldöntsük végül, hogy lesz-e a 
nemzetiségi törvény elfogadásának harmincadik évfordulója alkalmából valamiféle 
megemlékezés. Nincs itt elnök úr, csak szeretném jelezni a kollégáknak, hogy ezzel 
számoljunk, mert valamilyen módon mindenképpen meg fogunk erről emlékezni. A 
kérdés az, hogy a parlamentben-e, avagy máshol. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Annyi megjegyzést tennék ehhez, hogy elnök úr már 

folytat ebben az ügyben tárgyalásokat, és valószínűleg a közeljövőben tájékoztatja erről 
a bizottság többi tagját is.  

Az ülés berekesztése 

Kérdezem, hogy van-e további hozzászólás. (Senki sem jelentkezik.) 
Amennyiben nincs, úgy köszönöm szépen a részvételt, az egyebek napirendi pontot 
lezárom. Az ülést berekesztem.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 10 óra 18 perc) 

  Alexov Lyubomir 
a bizottság alelnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Barna Beáta  


